
 
 

2023ko Alardearen balorazioa 
 
Nekez adieraz ditzakegu hitzetan ekainaren 30ean San Martzial Alardean bizi izan ditugun sentimendu 
sakon hunkigarriak. Ziur gaude desfilearen barruan nahiz espaloietan parte hartu duzuenek ederki 
ulertzen diguzuela.  
 
Sekulako Alardea egin dugu, pozez gainezka, egin ere; Alarde gozagarria, emozioz beteriko momentu 
asko izan dituena. Desfilatu dugun 2.000 lagunek eta milaka ikusleek aparteko eguna disfrutatu dugu, 
berezi-berezia. Beste behin, erakutsi dugu badakigula egiten jai giroko eta dinamismo handiko 
Alardea, eta aldi berean serioa.  
 
Alaitasuna kutsakorra da, eta urtez urte festara gero eta gehiago batzen zaizkigun gazteek, alai-alai eta 
bizi-bizi, partaide guztiok kutsatu gaituzte, zeren eta seme-alabekin etorri, bilobekin etorri, 
bikotekidearekin etorri, denok egiten baitugu bat senidetzen gaituen Alardean.  
 
Alardearen Juntan oso harro gaude Alarde honetan desfilatzen duten pertsona guztiez, bai eta 
espaloietatik txaloka eta aupaka animatzen gaituzten milaka lagunez. Harro gaude tropaz, agintari 
gazte sasoitsu eta pozgarriez, publiko ezin fidelago eta ezin entusiastagoaz, lan anonimoari esker 
ekainaren 28tik aurrera dena primeran egon dadin hamaika lagunez. Eta ezin harroago gaude 
ekainaren 30ean nagusitu den jai giroaz eta errespetuaz. 
 
Aurtengo berritasunak ez dira nolanahikoak izan. Alardeari konpainia berri bat batu zaio, San Migel 
auzokoa. Ongi etorri berdintasunaren Alarde honetara, etorkizuneko Alardera. 
 
Lehen aldiz, gizon batek, Antxonek, kantinerarena egin nahi izan du, hain zuzen San Migel konpainia 
berrian. Alardea antolatzen hasi ginenetik, gure asmoa izan da emakumeekiko bazterkeria ezabatzea, 
edozein postuan parte hartzeko aukera izan dezaten. Eta gure asmoarekin jarraitzen dugu; hau da, 
emakumeen eta gizonen askatasun mugak zabaltzeko lanean dihardugu, Alarde inklusiboa egiten, gure 
gizartearen aniztasun handiari integratzeko bide gero eta zabalagoa ematearren. 
 



Aurten ere lehenbizikoz, hain zehatz emakumeek berdintasunez parte hartzen duten 25. 
urteurrenean, harrera egin digute Udaletxeko balkoitik Jose Antonio Santano Irungo alkateak(PSOE), 
Xabier Iridoik (EAJ) eta Iñigo Manriquek (PP); EH Bilduk eta Elkarrekin Podemos EBk, aldiz, lehen 
Alarde parekideaz geroztik egin digute.  
 
25 urte dira keinu hori eskatzen genuela, zeren eta, gure ustez, eginbehar politiko eta etikoa baita 
erakundeak Alarde Parekideari harrera eta aitortza egitea, emakumeak pairatzen zuten bazterkeria 
gainditzeko gure hirian sortu den Alarde bakarra izaki. Beti pentsatu dugu giza eskubideak bermatzea 
eta gizarte zuzenago eta berdinagoen aldeko neurriak eta ekimenak aurrera eramatea erakundeen 
egitekoa dela. Gurean, aldiz, ez da horrela izan eta orain arteko jarrerak ez du lagundu gatazka 
konpontzen.  
 
Alardearen Juntak eskerrak eman nahi dizkizue, bada. Udaletxeko balkoitik erakundearen ordezkari 
gorenen harrera garrantzi handiko aurrerapausoa izan da, gure Alardeari aitortza eta zilegitasuna 
ematen dion hainean. Mugarri historiko bat izan da, eta duen garrantzia ez dugu inola ere gutxietsi 
nahi.  
 
Espero dugu Udalaren hurrengo aurrerapausoa Udal Alardea antolatzea izatea. Izan ere, gure hiriaren 
nortasun-ezaugarri eta tradizio inportanteenetako bat horixe izan da, San Martzial Alardea Udalak 
antolatu duela betidanik, baita Irun udalerri ez baina anartean kontzeju huts zenetik ere. Urteak dira 
eskatzen diogula alkateari, Jose Antonio Santanori. Eta ziur gaude egunen batean, berandu baino 
lehen, Irunek berriro izango duela Udal Alarde bat, bizi garen garaiarekin bat egingo duena, irundar 
guztiok harro egoteko modukoa.  
 
Ezin bukatu Emakunderi eta Gipuzkoako Foru Aldundiari eskerrak eman gabe, haiek finantzatzen 
baitute gure Alardea, eta ekainaren 30ean babesa erakusten baitigute. 
 
Alarde Parekidearen Junta. 
Irunen, 2023ko uztailaren 6an. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

Valoración Alarde 2023 
 
Nos cuesta poner en palabras los sentimientos tan fuertes y la emoción que hemos vivido el pasado 
30 de junio en el Alarde de San Marcial. Estamos seguras de que quienes participasteis, bien 
desfilando o bien desde las aceras, nos entendéis perfectamente.  
 
Hemos hecho un Alarde increíble, ha sido un Alarde lleno de alegría, de gozo, con momentos de una 
emoción indescriptible. Las 2.000 personas que desfilábamos, junto a miles que nos aplaudían y 
animaban desde las aceras, hemos disfrutado de un día único y especial. Hemos vuelto a demostrar 
que se puede hacer un Alarde serio a la vez que enormemente festivo y dinámico.  
 
La alegría es contagiosa, y esta juventud que se suma, cada año en mayor cantidad, para disfrutar de 
esta fiesta, con su enorme alegría y vitalidad ha conseguido contagiar a todas las personas 
participantes que, con sus hijos, sus nietas, sus parejas, se unen a un Alarde que nos hermana.  
 
Como Junta del Alarde, nos sentimos inmensamente orgullosas y orgullosos de todas las personas que 
desfilan en este Alarde y de los millares de personas que nos animan y aplauden desde las aceras. 
Orgullosas de la tropa, de los mandos jóvenes desbordantes de alegría y vitalidad, del público 
incondicional y entusiasta, de tantas personas anónimas que contribuyen con su trabajo a que desde 
el día 28 todo esté perfecto. Y enormemente orgullosas y orgullosos del talante festivo y muy 
respetuoso demostrado este 30 de junio. 
 
Este año hemos tenido novedades importantes. Se ha incorporado una nueva compañía al Alarde, la 
del barrio de San Miguel. Le damos la bienvenida a este Alarde de igualdad, al Alarde del futuro. 
 
Por primera vez un hombre, Antxon, ha querido desfilar en el papel de cantinera, en concreto en la 
reciente compañía de San Miguel. Desde que comenzamos a organizar el Alarde ha sido nuestra 
voluntad acabar con la discriminación de las mujeres, haciendo posible que pudieran ocupar cualquier 
puesto en el mismo. Y tenemos la determinación de hacer un Alarde que permita ampliar los límites 
de libertad para mujeres y hombres, un Alarde inclusivo y con voluntad de integrar la gran diversidad 
de nuestra sociedad. 



 
También por primera vez, en el año que se cumplen los 25 del primer Alarde en el que participaron 
mujeres en igualdad, el alcalde de Irun José Antonio Santano (PSOE), Xabier Iridoi (PNV) e Iñigo 
Manrique (PP), nos han recibido desde el balcón del Ayuntamiento; algo que ya hacían EH Bildu y 
Elkarrekin Podemos IU desde el primer Alarde igualitario.  
 
Es un gesto que llevábamos 25 años reclamando, porque entendemos que era un deber ético y 
político de la institución recibir y reconocer al único Alarde de nuestra ciudad que nació para acabar 
con la discriminación que sufrían las mujeres. Siempre hemos pensado que las instituciones están 
para ser garantes en la defensa de los derechos humanos y promover las medidas y acciones que 
alumbren sociedades más justas e igualitarias. Hasta ahora no ha sido así, y esa actitud no ha ayudado 
a la resolución del conflicto.  
 
Desde la Junta del Alarde queremos daros las gracias. El que nos haya recibido la máxima institución 
de nuestra ciudad desde el balcón del Ayuntamiento es un paso muy importante y un acto de 
reconocimiento que legitima y fortalece nuestro Alarde. Constituye un hecho histórico, que no 
queremos minimizar.  
 
Esperamos que el próximo paso de este Ayuntamiento sea el de organizar un Alarde Municipal. Ha 
sido una de las señas de identidad y tradiciones más importantes de esta ciudad, la de que el Alarde 
de San Marcial esté organizado por el Ayuntamiento: es una tradición tan de siempre que ya la 
realizaba el concejo de Irun antes incluso de ser municipio. Llevamos años solicitándoselo al alcalde 
José Antonio Santano. Y estamos seguras y seguros de que un día no lejano Irun volverá a contar con 
un Alarde Municipal acorde con los tiempos, un Alarde del que nos sintamos orgullosos todos y todas 
los y las irundarras.  
 
Por último, damos las gracias a Emakunde y la Diputación Foral de Gipuzkoa, que financian este Alarde 
y nos acompañan y apoyan el día 30. 
 
Junta del Alarde Igualitario. 
Irun, a 6 de julio del 2023. 
 
 


